
Witajcie! 

Dziś na lekcji poćwiczymy ortografię, zajmiemy się pisownią wyrazów wielką 

i małą literą. 

Zapiszcie temat: 

8.05.2020 r. 

Temat: O pisowni nazw geograficznych. 

 

O pisowni wyrazów wielką literą w imionach, nazwiskach, tytułach mówiliśmy 

już w czwartej klasie, przypomnijcie sobie (patrz: podręcznik s. 71-72). Dziś 

poznacie zasady pisowni wielką i małą literą związane z nazwami 

geograficznymi. Zapoznajcie się z nimi  i przepiszcie je do zeszytu: 

WIELKĄ LITERĘ piszemy: 

 Nazwy państw, regionów, miast, dzielnic, wsi np. Polska, Mazowsze, 
Warszawa, Mokotów, Augustynka 

UWAGA!  

Przymiotniki pochodzące od nazw państw, regionów, miast, dzielnic, 

wsi piszemy małą literą np. 

Polska – język (jaki?) polski (przymiotnik) 

Śląsk – kluski (jakie?) śląskie (przymiotnik) 

 Nazwy mieszkańców państw i regionów np. Polska – Polak, Kaszuby – 
Kaszub 

UWAGA!  
Nazwy mieszkańców miast, dzielnic, wsi piszemy małą literą np. 

Gdańsk – gdańszczanin, gdańszczanka 

Warszawa – warszawianin, warszawianka 

Grudziądz – grudziądzanin, grudziądzanka 



MAŁĄ LITERĘ piszemy: 

 Nazwy województw, np. podlaskie, mazowieckie, kujawsko-pomorskie 

ZAPAMIĘTAJCIE!  

Niektóre słowa brzmią tak samo jak nazwy mieszkańców państw, a są 

nazwami przedmiotów, wówczas zapisujemy je małą literą, np.  

Polka (kobieta pochodząca z Polski) – polka (taniec),  

Angielka (kobieta pochodząca z Anglii) – angielka (rodzaj kurtki),  

Japonki (kobiety pochodzące z  Japonii), japonki (rodzaj obuwia, klapki). 

 

 

Wykonajcie teraz w zeszycie ćwiczeń zadanie nr 3 i 4, s. 76. 

A może  trochę geografii? – wykonajcie zadanie 5, s. 77 (zeszyt ćwiczeń). 

Zadanie 11, s. 79 prześlijcie mi do wtorku (12 maja). 

 

Powodzenia! 

 

 

 

 

 


